

当代语言学 第26卷 2024年第4期

目 录

语言、社会及意识形态研究

习近平文化思想与中国语言学自主知识体系的构建 陶曲勇(475)

自然语言处理与人工智能

杰弗里·辛顿接受尤利西斯奖章时发表的获奖感言 陈国华 译(489)

大语言模型词向量的语言学价值及其应用所面临的课题 施建军(496)

研究性论文

处置式和被动式之间的构式同化 石毓智(513)

弱定语名词——兼论定语的认知基础 陈 禹 刘林旭(529)

遂志副词“毅然”的话语关联与情态结构 赵春利 张 博(542)

汉语空间语言特征及儿童方位词短语的习得 邓湘君(558)

习语的非习语特征——习语变异的句法动因 范 瑜(578)

当代语言学前沿

在议问题理论：从哲学分析到语言学分析 袁陈杰 朱 斌(592)

“都”的语义特点与汉语量化研究 冯予力(610)

其他

第二届语言理论体系建设论坛征集论文 (557)

(本期责任编辑：彭馨葭)

Contemporary Linguistics

Volume 26 Number 4

August 2024

Contents

Studies of Language, Society, and Ideology

Xi Jinping Thought on Culture and the building of independent knowledge system of
Chinese linguistics

TAO Qu Yong (475)

NLP & AI

Geoffrey Hinton's Ulysses Medal acceptance speech

Trans. by CHEN Guohua (489)

The linguistic significance of word vectors and issues in the applied research

SHI Jianjun (496)

Research Articles

Constructional assimilation between the disposal and passive constructions in Chinese

SHI Yuzhi (513)

On weak-attributive nouns in Mandarin Chinese: A discussion on the cognitive
foundation of attributives

CHEN Yu and LIU Linxu (529)

On the discursive meaning of the Chinese modal adverb *yiran* (毅然)

ZHAO Chunli and ZHANG Bo (542)

Properties of spatial language in Mandarin Chinese and the acquisition of localizer phrases

DENG Xiangjun (558)

Idioms' non-idiomatic features: The syntactic motivation of idiom variation

FAN Yu (578)

Frontiers in Contemporary Linguistics

The question-under-discussion theory: From philosophical analysis to linguistic analysis

YUAN Chenjie and ZHU Bin (592)

The semantics of *dou* (都) and quantification in Mandarin Chinese

FENG Yuli (610)